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§ 22 Revidering av prioriterade målområden för 
folkhälsoarbete i Hudiksvalls kommun  

Folkhälsosamordnare Maria Lindqvist presenterar det förslag till revidering av 
kommunens prioriterade målområden för folkhälsoarbetet som tagits fram som en del 
av översynen av rådets organisation och arbete som gjorts under 2011. Underlag till 
förslaget är statistik över det lokala hälsoläget, folkhälsosamordnarens behovsanalys 
samt de önskemål och tankar som kommit fram under tidigare diskussion i rådet kring 
prioriterade målområden den 25 mars 2011 samt den utbildningsdag som 
Samhällsmedicin höll i den 30 september 2011.  

Maria Lindqvist informerar att strävan med den nya prioriteringen också har varit att 
lyfta ett bredare perspektiv på begreppet folkhälsa, med målet att alla förvaltningar ska 
se en tydligare koppling mellan sina respektive verksamheter och folkhälsofrågorna.  

Folkhälsopolitiken är på nationell nivå uppdelad i 11 målområden (prop. 2007:08/110) 
och kommunen använder samma uppdelning för prioriteringar i det lokala 
folkhälsoarbetet.  

Folkhälsosamordnarens förslag är att kommunen i det övergripande strategiska 
folkhälsoarbetet ska prioritera målområde 1, delaktighet och inflytande i samhället; 
målområde 3, barn och ungas uppväxtvillkor; målområde 5, miljöer och produkter 
samt målområde 11, tobak, alkohol, narkotika, dopning och spel. Planeringschef Hans 
Gyllow påpekar att man under arbetet med Ungdomsstyrelsen LUPP-enkät såg att 
många unga har dåliga matvanor, och lyfter frågan om det är ett målområde 
kommunen bör prioritera. Omsorgschef Pia Andersson lyfter att målområde 10, 
matvanor och livsmedel är ett målområde som man vill och kan prioritera inom 
omsorgsförvaltningens verksamhet. Utifrån diskussionen blir förslaget att inkludera 
även målområde 10 som prioriterat målområde.  

Avslutningsvis betonar folkhälsosamordnaren vikten av att folkhälsofrågorna blir en 
del av förvaltningarnas ordinarie arbete och uppföljningssystem. På 
kommunledningsförvaltningen pågår ett visionsarbete som innefattar bland annat 
förslag till revidering av kommunens styrmodell. Om förslaget antas kommer ett 
övergripande mål för kommunens verksamhet bli hållbart samhälle, där kan de 
prioriterade folkhälsomålen komma att inkluderas som indikatorer till det övergripande 
målet hållbart samhälle.  
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Beslut 

Rådet för folkhälsa och brottsförebyggande arbete beslutar att prioriterade 
målområden för det kommunövergripande strategiska folkhälsoarbetet ska vara 
målområde 1, delaktighet och inflytande i samhället; målområde 3, barn och ungas 
uppväxtvillkor; målområde 5, miljöer och produkter; målområde 10, matvanor och 
livsmedel, samt målområde 11, tobak, alkohol, narkotika, dopning och spel. Beslutet 
gäller tillsvidare.  
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§ 23 Rapport från brottsförebyggande samarbete 
mellan Hudiksvalls kommun och 
Polismyndigheten Gävleborg  

Drog- och brottsförebyggare Maria Lövgren och polisens samordnare i det 
brottsförebyggande arbetet Martin Norkvist presenterar arbetet som görs inom ramen 
för samverkansöverenskommelsen mellan Hudiksvalls kommun och Polismyndigheten 
Gävleborg. Samordnarna har identifierat fyra problemområden som ska vara 
övergripande för arbetet. De fyra problemområdena är: krogrelaterat våld och våld i 
anslutning till krogar, trygghet på allmän plats, ungdomar med normbrytande beteende 
samt våld i nära relationer. Förvaltningscheferna har utsett två representanter från 
respektive förvaltning till en samrådsgrupp som har haft två möten i februari och maj 
2012. Angelägna problem som hittills identifierats inom ramen för de övergripande 
målen är området kring Resecentrum som av många invånare upplevs som otryggt på 
kvällstid, utbredd skadegörelse på allmän plats, föräldrar som känner en oro för sina 
barns kontakter på Internet, exempelvis via sociala medier, samt en liberal attityd bland 
unga till bruk av cannabis.  

Samrådsgruppens arbete har hittills mynnat ut i en handlingsplan som i det första 
skedet främst syftar till att lyfta det brottsförebyggande arbete som redan görs och 
fungera som en grund för framtida insatser. Handlingsplanen innefattar bland annat 
trygghetsvandringar som kommer att återupptas tidig höst 2012, åtgärder för att 
förebygga och minska skadegörelse på allmän plats, samt alkohol- och 
drogförebyggande metoder såsom Krogar mot knark, Ansvarsfull alkoholservering och 
Kronobergsmodellen. Samrådsgruppen träffas åter i oktober 2012.  
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§ 24  Förebyggande samarbete räddningstjänst – 
socialtjänst, exempel från Liverpool  

Räddningschef Lennart Juhlin rapporterar från en studieresa till Liverpool som 
arrangerats av Brandskyddsföreningen och som Hudiksvalls räddningstjänst deltagit i 
under mars 2012. 

Värd för besöket var räddningstjänsten i Merseyside, ett flerkulturellt område med 
stora inkomstvariationer mellan de boende. Området har haft ett högt dödstal i 
bränder(ca 25 årligen) och problem med bl a vandalisering av utryckningsfordon. 
Utifrån problematiken påbörjades i Merseyside ett proaktivt förebyggande samarbete 
mellan socialtjänsten och räddningstjänsten med främsta syfte att få ner dödstalet i 
bränder. Konkret omfattar arbetet kartläggning av ”riskpersoner” (missbrukare, 
sängrökare, personer som riskerar att utsättas för anlagda bränder exempelvis med 
hatmotiv, samlare), hembesök, besiktning, utdelning av gratis brandvarnare i 
lägenheter som saknar sådan. Projektet bekostades genom omfördelning av befintliga 
medel, bl a förlängdes avskrivningstiderna på utryckningsfordon med två år.  

Projektet har visat att förebyggande arbete inom räddningstjänsten har stor effekt. Idag 
är dödstalet i bränder ca 5 personer/år i området Merseyside.  

Lennart lyfter fram ett aktivt utåtriktat arbete bland Räddningstjänstens operativa 
personal som en framgångsfaktor, samt kartläggningen av ”riskpersoner” i 
förebyggande syfte.  

Frågor kring hur man kan samarbeta trots sekretesshinder diskuteras i rådet. Lennart 
informerar att man i Liverpool har arbetat runt sekretessen genom att 
Räddningstjänsten har anställt ett antal fältarbetade socialsekreterare. Möjligheter och 
hinder kring ett liknande arbete inom ramen för svensk lagstiftning diskuteras. 
Diskussionen rör också i vilken mån man kan involvera bostadsbolag i ett sådant 
arbete utan att riskera att öka risken för vräkning bland s k ”riskpersoner”.  
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§ 25 Disponering av rådets budget 2012 

Maria Lindqvist och Maria Lövgren informerar om att rådet enligt beslut i 
kommunfullmäktige 2010-03-17 har en årlig budget på 100 000 kr som kommer från 
samtliga förvaltningar procentuellt fördelat enligt förvaltningens storlek.  

Samordnarna önskar ett förtydligande kring vilken typ av insatser rådets budget ska 
användas till. Bakgrunden är bland annat att samordnarna fått förfrågningar om 
ekonomiskt bidrag till förebyggande insatser som planeras på förvaltningarna men som 
inte är sektorsövergripande.  

Rådets representanter diskuterar frågan parvis. Gunnar Canslätt (KD) och Tommy 
Ljung (M) anser att rådets pengar ska användas till riktade insatser, exempelvis 
utbildning av rådets representanter, som tydligt går i linje med de prioriterade 
målområdena för folkhälsoarbetet. Olle Borgström (S) anser att rådets budget ska 
vikas för verksamhet som rådet initierar eller för att backa upp långsiktiga 
förebyggande insatser som rådets tjänstemän är involverade i. Olle lyfter även 
synpunkter på att rådets budget används till att bekosta CAN-undersökningen, då 
denna kanske bör ligga under Social- och fritidsnämndens åtagande. Dietist Barbro 
Karelius och kommunekolog Åsa Terent anser att pengarna bör prioriteras till intern 
kompetensutveckling inom de prioriterade målområdena. Planeringschef Hans Gyllow 
och Ann Berg (FP) anser att budgeten ska ses som stimulansmedel för att finansiera 
initiativ som tas av rådet. Förvaltningschef för lärande- och kulturförvaltningen Ingela 
Rauhala och Stefan Bäckström (C) anser att rådets budget ska användas som 
stimulansmedel för rådet att arbeta inom ramen för de prioriterade målområdena i 
form av riktad kompetensutveckling eller förebyggande insatser. Budgeten kan också 
användas som extra stöd i för att initiera förebyggande insatser. Kåge Wallner (MP) 
och förvaltningschef för social- och fritidsförvaltningen Ulrika Wenn anser att 
budgeten ska användas främst till riktade utbildningsinsatser mot specifikt utvalda 
grupper. Rådet enas om att breda föreläsningar som inte är riktade till en specifik 
mottagare bör undvikas eftersom de har liten långsiktig effekt. Förvaltningschef för 
omsorgsförvaltningen Pia Andersson anser att budgeten bör användas till insatser som 
tydligt faller inom ramen för rådets arbete. Martin Norkvist och Josef Wiklund 
efterfrågar att en del av rådets budget bekosta utgifter i samband med 
trygghetsvandringar. Josef Wiklund lyfter möjligheten att bjuda in en föreläsare från 
Göteborgs kommun som har ett väl fungerade arbete med trygghetsvandringar.  

Samordnarna sammanställer rådets synpunkter som ska ligga till grund för framtida 
prioriteringar.  
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§ 26 Rapport från Polisen  

Enhetschef för polisens brottsförebyggande enhet Josef Wiklund rapporterar om ett 
stort cannabistillslag som gjordes i slutet av 2011. 48 ungdomar från Hudiksvall, 
Iggesund och Delsbo omhändertogs vid tillslaget. Samtliga ungdomar med undantag 
för tre har idag påbörjat behandling eller kommit i kontakt med behandlande insatser 
för sitt cannabisbruk. Maria Lövgren påpekar att senaste CAN-undersökningen visar 
på en utbredd liberal syn på cannabisbruk bland ungdomar i kommunen, och att 
cannabis är en lättillgänglig drog. Enligt undersökningen vet var tredje kille och var 
fjärde tjej hur man får tag i cannabis. Josef Wiklund berättar att föräldrar som är 
oroliga för att deras barn brukar cannabis idag i högre utsträckning vänder sig till 
polisen. Josef informerar vidare att åklagarnas bedömning inte varit samstämmiga i 
huruvida man väljer att väcka åtal eller inte.  

Förvaltningschef Ingela Rauhala frågar om polisen har hittat lokala odlingar av 
cannabis, Josef informerar att man hittat en odling i Ljusdal. Josef påpekar behovet av 
att jobba för att förändra den liberala attityden till cannabis och även andra droger.  

Vidare redovisar Josef statistik kring våld i offentlig miljö i kommunen. Gävleborgs län 
är i den senaste statistiken rankat som det femte tryggaste länet i landet utifrån 
brottsstatistik per 100 000 invånare och Hudiksvalls kommun visar mycket gott 
resultat med en minskande andel våld i offentlig miljö. Som en anledning till det goda 
resultatet lyfter Josef det täta samarbetet mellan kommunens tekniska förvaltning, 
alkoholhandläggarna och den lokala polisen.  
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§ 27 Rapport från Länsfolkhälsorådet 

Tommy Ljung (M) redovisar kort från Länsfolkhälsorådets senaste möte som 
arrangerades i Hudiksvall. Maria Lindqvist informerar att den årliga länsfolkhälsodagen 
i år arrangeras i Gävle fredagen den 19 oktober. Temat för dagen är delaktighet och 
inflytande i samhället. Hudiksvalls kommun kommer under eftermiddagens 
parallellseminarium hålla ett seminarium med tema tillgänglighet. 
Folkhälsosamordnaren, tillgänglighetssamordnaren samt förvaltningschef och 
ordförande för omsorgen kommer att involveras.  

 



Protokoll 11 (12) 

Sammanträdesdatum  
2012-05-23 

Rådet för folkhälsa och brottsförebyggande arbete 

 

Justerandes 
sign: 

Utdragsbestyrkande: 

   Delges: 

 
 

§ 28 Rapport från politikerutbildning ”Folkhälsa är 
politik” 

Gunnar Canslätt (KD) rapporterar från politikerutbildningen ”Folkhälsa är politik” 
som arrangerades av Samhällsmedicin och Svensk förening för folkhälsoarbetes 
ordförande Jan Linde i februari. Fyra politiker från Hudiksvalls kommun deltog i 
utbildningen. Gunnar lyfter punkter som är viktiga för beslutsfattare för att skapa 
förutsättningar för ett framgångsrikt lokalt folkhälsoarbete. Gunnar påtalar det 
politiska ansvaret för folkhälsofrågorna. Som viktiga punkter lyfter han att 
folkhälsofrågorna ska placeras på strategisk nivå i kommunen nära kommunstyrelsen, 
vikten av att göra en kartläggning av tillgångar och behov i det lokala hälsoläget och att 
beslutsfattare formulerar tydliga politiska mål för det lokala folkhälsoarbetet. Målen ska 
kopplas till lagstiftning såsom barnkonventionen och arbetet måste följas upp och 
utvärderas systematisk. Viktigt är också att kommunen prioriterar och avsätter resurser 
för det förebyggande arbetet, och att beslutsfattare vågar prioritera förebyggande 
arbete istället för att avvakta med att sätta in insatser till ett skede då det är för sent att 
arbeta förebyggande. Gunnar drar paralleller till kostnader för vård och behandling 
inom socialtjänsten och lyfter en fundering hur mycket det skulle vara möjligt att spara 
i kostnader för placeringar genom att i högre utsträckning prioritera förebyggande 
insatser.  
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§ 29 Övriga frågor  

Maria Lindqvist informerar att Gemensamma utgångspunkter folkhälsa (GU folkhälsa) 
nu är omarbetade efter remissimgången i kommunerna. Beslut har fattats om att anta 
dokumentet i region- och landstingsfullmäktige. Dokumentet kommer nu att gå ut till 
kommunstyrelsen i respektive kommun för beslut. Utgångspunkterna är en del av det 
regionala utvecklingsprogrammet RUP, och syftar till att skapa tydligare strategi och 
struktur på folkhälsoarbetet i länets kommuner och på länsnivå.  

Maria Lindqvist informerar att Hudiksvall, Ljusdal och Nordanstigs kommuner har en 
gemensam folkhälsopraktikant under april- juli. Eva Liw heter hon och hon ska som 
kommunövergripande uppdrag under sin praktik ta fram ett kunskapsunderlag till 
kommunerna kring hälsoekonomi. Syftet är att belysa hälsoekonomi i ett 
folkhälsovetenskapligt perspektiv och frågeställningarna som ska besvaras är:  
 

• Vilka argument finns för att kommunen ska inkludera det hälsoekonomiska 
perspektivet i beslutsprocesser? 

• Hur kan kommunen använda det hälsoekonomiska perspektivet för att stärka 
det lokala folkhälsoarbetet? 

 


